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حمله به پایگاه آمریکا در 
عین الاسد سیلی سخت بود

فرمانده کل سپاه با اشاره به برخی 
مشکلات اقتصادی کشــــــور افزود: 
می دانیم که مشکلات وجود دارد و این 
یک واقعیت است. اما این نیست که ما 
مشکل داریم، دشمنان ما نیز همین گونه 
هستند. چهره آمریکا را ببینید. سردار 
سلامی حمله موشکی سپاه به پایگاه 
آمریکا در عین الاسد را سیلی سخت 
دانست گفت: این یک سیلی سخت 
توسط ایران عزیز به آمریکایی بود که 
خود را امپراتور جهان می دانست و گفته 
بود که در صورت انتقام مقابله مثل 
خواهد کرد. ما مثل آمریکایی ها عمل 
نکردیم که یک فرمانده را بی دفاع و 
بی سلاح در حالی که برای مقابله با 
تروریسم در اقصی نقاط جهان اسلام 
همه جا را میدان جنگ با ترور کرده بود 
و به دعوت رسمی مقامات عراق به آن 
کشور سفر کرده بود نیمه شب با پهپاد 
ترور کنیم. ما با زدن عین الاسد یک 
بخشی از انتقام را گرفتیم ولی بخش 

دیگری از انتقام ما باقی مانده است.

سـرمقــاله

وضع معیشت مردم بیش از هر چیز دیگری امروز درگیر 
تحریم هاست و هر زمان که این مساله به نتیجه برسد؛ توافق 
حاصل شود و تحریم ها برداشته شود وضع معیشت مردم نیز 
بهتر خواهد شد. به هر حال برای همه واضح شده که تحریم ها 
تاثیر بد و منفی بسیاری در معیشت مردم داشته است. 
نکته دیگر بحث سرمایه گذاری خارجی است. اگر در کشور 
سرمایه گذاری خارجی صورت بگیرد و سرمایه های خارج از 
کشور به داخل کشور بیاید و با موانعی روبه رو نشوند قطعا بر 
وضعیت اقتصاد کشور و معیشت مردم تاثیر می گذارد. از همه 
مهم تر تعامل و گفت وگو با دنیاست که اگر با همه کشورها 
یک رابطه دیپلماتیک بر اساس حفظ منافع وجود داشته 
باشد طبیعتا به جهت روحی و روانی در زندگی مردم موثر 
خواهد بود. اما  ای کاش این مذاکراتی که اینگونه با پیشرفت 
جلو می رود و چراغ سبزهایی که برای توافق داده می شود و 
دنبال رفع تحریم ها هستند در دولت آقای روحانی به نتیجه 
می رسید. چرا که می شد مذاکره به همین نحو در همان زمان 
نیز جلو برود. حال اینکه چرا عده ای نگذاشتند که در دولت 
روحانی این اتفاق رخ دهد و زمان را گذراندند تا به امروز 
برسد و با اینهمه خسارت هایی که وارد شد آنهایی باید جواب 
بدهند که برجام را در مجلس آتش زدند. در عین حال جلوی 
ضرر از هر کجا و زودتر گرفته شود، منفعت است. امید می رود 
که این مذاکرات و برجام هرچه سریع تر به نتیجه برسد تا 
وضعیت معیشت مردم نیز درست شود. الآن که وضع اقتصاد 
بسیار خراب است، عامل اصلی آن مساله تحریم ها، عدم 
ارتباط با دنیا و عدم سرمایه گذاری خارجی است. متاسفانه 
سیستم اداری کشور، رانت پروری است و این موضوع نیز 
مولود همین تحریم هاست. چرا که جامعه ای که تحریم شده 
باشد و معاملات به طریق طبیعی انجام نشود و مذاکرات در 
کار نباشد در نتیجه کارکرد غیر شفاف در آن جامعه افزایش 
یافته و شفاف سازی کاهش می یابد. طبیعتا جامعه ای که 
اقتصادش باز نیست و شفافیت ندارد، اختلاس، رانت و فساد 
در آن به وجود می آید. هر چند که از همه اینها بدتر ناکارآمدی 
و فامیل سالاری است. مجموع این مسائل موجب می شود که 
اقتصاد سالمی در کشور وجود نداشته باشد. اقتصاد سالم هم 
که وجود نداشته باشد، بروز فساد اجتناب ناپذیر است. اما اگر 
اقتصاد سالمی در کشور باشد، جامعه شفاف باشد و در کنار 
آن مطبوعات و احزاب آزادی وجود داشته باشد، مشکلات 
ساختاری خود به خود بهبود پیدا می کند. ما گرفتار یک 
سیاست خارجی بدی شدیم که طبیعتا روابط با دنیا نیز 

چندان روابط مثبتی نخواهد بود.

 تاثیر تحریم بر معیشت مردم 

 دیدار هیات طالبان
 با »وحیدی« و »ولایتی«

امیرخان متقی و هیات همراه طالبان در جریان 
به تهران با برخی از مقامات ایرانی از جمله »احمد 
وحیدی« وزیر کشور و »علی اکبر ولایتی« مشاور 
مقام معظم رهبری در امور بین الملل دیدار و گفت وگو 
کرد.متقی همچنین در حاشیه سفر خود به تهران 
با »حسین امیرعبداللهیان« وزیر خارجه و »حسن 
کاظمی قمی« نماینده رئیس جمهور ایران در امور 
افغانستان دیدار و درباره مسائل مختلفی از جمله روابط 
دوجانبه اقتصادی و سیاسی میان افغانستان و ایران، 
افزایش پروازها، ترانزیت زمینی و سایر تسهیلات و 
فراهم آوری تسهیلات برای مهاجرین افغان بحث و 

تبادل نظر کرد. 

بنت: به هیچ توافقی با ایران 
پایبند نخواهیم بود

نفتالی بنت، نخست وزیر رژیم صهیونیستی روز 
دوشنبه در نشست کمیسیون امنیت و روابط خارجی 
پارلمان این رژیم گفت: ما به هیچ توافق هسته ای با 
ایران پایبند نخواهیم بود و آزادی عمل خود را حفظ 
خواهیم کرد. وی تاکید کرد: ما با ایران و نیروهای 
نیابتی آن مواجه هستیم و سلاح های آن ها شب و روز 
در اطراف ما است. بنت گفت: ما از مذاکرات هسته ای 
وین ناراضی هستیم اما اسرائیل بخشی از این توافقات 

نیست و ملزم به اجرای نتایج آن نیز نیست.

 انهدام باند زمین خواری 
توسط وزارت اطلاعات

مرکز روابط عمومی و اطلاع رسانی وزارت اطلاعات 
اعلام کرد: با اقدامات اطلاعاتی و عملیاتی، یکی از 
بزرگ ترین باند های حرفه ای زمین خواری که مبادرت 
به جعل اسناد، کلاهبرداری، تصاحب و فروش اراضی 
عمومی و اموال شهروندان می کرد، شناسایی و مورد 
ضربه قرار گرفت. این باند با تمرکز بر مناطق مرغوب 
استان تهران نظیر شمیران، کن، لویزان، سعادت آباد، 
ازگل، قلهک، پونک، فشم، فیروزکوه، کهریزک و 
برخی پلاک های ثبتی در استان های مازندران، 
بوشهر، خراسان رضوی، خوزستان، البرز و... با اقدامات 
متقلبانه، تعداد زیادی از قطعات اراضی مذکور را 
تصاحب کرده بودند. شبکه مزبور متشکل از تعدادی از 
دلالان و جاعلین حوزه زمین بوده که با همکاری بعضی 
از بازنشستگان ثبت اسناد و یکی از دفترخانه های اسناد 
رسمی، طی یک فرآیند پیچیده، اقدام به شناسایی 
اراضی بلاصاحب، املاک اشخاص خارج نشین و 
اراضی عمومی در اقصی نقاط کشور کرده و با جعل 
اسناد مربوط به این اراضی به نام تعدادی از افراد فریب 
خورده و اخذ وکالت فروش از آن ها، موفق به اخذ سند 
رسمی برای این اراضی شدند. با ورود سربازان گمنام 
امام زمان )عجل ا... تعالی فرجه الشریف( به این پرونده، 
از انتقال مالکیت اراضی مذکور به مساحت بیش از ۲۰۰ 
هزار متر مربع و ارزش تقریبی ۳۰۰۰ میلیارد تومان 
جلوگیری و ۱۵ نفر از اعضای اصلی باند مذکور دستگیر 

و تحویل مراجع قضائی شدند.

هدف رئیس جمهور از سفر به روسیه
سفیر ایران در مسکو با اشاره به سفر آتی سیدابراهیم 
رئیسی رئیس جمهوری به روسیه گفت: این سفر 
می تواند یک نقطه عطفی در روابط نوین بین روسیه 
و جمهوری اسلامی ایران باشد. کاظم جلالی با بیان 
اینکه سفر رئیس جمهور به روسیه که طی روزهای آتی 
انجام خواهد شد از ابعاد مختلف دارای اهمیت است 
و در همین چارچوب شاهد برخی از حساسیت ها و 
بعضاً حتی بغض  نسبت به این سفر هستیم، گفت: 
ایران کشوری است که در طول ۴۳ سال گذشته پس 
از پیروزی انقلاب اسلامی همواره بر روی استقلال 
خود تاکید کرده و در برابر هژمونی غرب که سمبل 
آن آمریکاست، ایستادگی کرده و برای این ایستادگی 
هزینه های زیادی پرداخته است و از همان روزهای 
اول شعار نه شرقی و نه غربی را مطرح کرده است، بعد 
از فروپاشی شرق نیز موقعی که غرب به دنبال جشن 
گرفتن این موضوع و پیشبرد یکجانبه گرایی خود بود، 

مخالفت خود را با یکجانبه گرایی غرب اعلام کرد.

 تبرئه ۹۵ درصد داوطلبان
 از اتهامات 

رئیس کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس در 
خصوص جلسه دیروز کمیسیون متبوع خود و رسیدگی 
به موضوع تخلفات و جرائم داوطلبان کنکور ۹۷ تا 
۹۹ و کنکور امسال گفت: به خانواده های درگیر این 
موضوع این نوید را می دهیم که رایی خارج از عدالت 
صادر نخواهد شد، با توجه به توضیحات ارائه شده به 
نظر می رسد که ۹۵ درصد از داوطلبان از اتهامات وارده 
تبرئه خواهند شد. علیرضا منادی سفیدان درخصوص 
جلسه کمیسیون آموزش و تحقیقات مجلس گفت: در 
این نشست موضوع نحوه اجرای قانون رسیدگی به 
تخلفات و جرائم در آزمون سراسری مورد بحث و بررسی 
قرار گرفت، سازمان سنجش در این خصوص به ۲ هزار 
پرونده تخلف کنکور ورود کرده است که برخی از آنها 
مربوط به داوطلبان سال های ۹۷ تا ۹۹ و برخی مربوط 

به داوطلبان کنکور امسال هستند.

خبـــر

آرمان ملی: رئیس جمهور با بیان اینکه برخی خسارات 
ناشی از سیل به گونه ای است که اگر به سرعت برطرف نشود 
باعث خسارات ثانویه و سنگین تر خواهد شد، تصریح کرد: 
خسارات سیل جمع بندی و به جلسه بعدی دولت و یا حداکثر 
ظرف یک هفته ارائه شود تا هرچه سریع تر تصمیمات لازم 
در خصوص آنها اتخاذ شود. سیدابراهیم رئیسی در جلسه 
هیات دولت که به صورت کامل به گزارش دهی و اخذ تصمیم 
برای رفع مشکل سیل زدگان کشور اختصاص داشت، پس 
از ارائه گزارش مفصلی از وضعیت ۴ استان سیل زده کشور 
از سوی وزرا و استانداران، ضمن تشکر از همه کسانی که در 
این چند روز برای کاهش آلام مردم سیل زده تلاش کردند، 
گفت: کرمان، سیستان و بلوچستان، هرمزگان و فارس، 
همکاری و هم افزایی دستگاه های دولتی، نهادهای انقلابی و 
عمومی، نیروهای بسیج و نیروهای مسلح و نیروهای مردمی 
از جلوه های ویژه در موارد بروز حوادث طبیعی در کشورمان 
است. رئیس جمهور افزود: باید به شکلی برنامه ریزی و اقدام 
شود که خسارات وارده به مردم در زمینه مسکن، شغل و 
لوازم ضروری زندگی آنها به سرعت جبران و تامین گردد 
و علاوه بر مبلغ دویست میلیارد تومان که همین امروز به 
عنوان تنخواه به استان های سیل زده پرداخت می شود، 
رئیس سازمان برنامه و بودجه منابع لازم برای رفع نیازهای 
ضروری و فوری سیل زدگان را محاسبه و تامین نمایند. 

رئیسی بیان کرد: درس مهم سیل اخیر در ۴ استان جنوبی 
و شرقی کشور این بود که باید در اجرای قانون مقابله با 
بحران ها جدی تر اقدام شود. برابر گزارش های ارائه شده در 
مناطقی که لایروبی انجام شده، خسارات سیل کمتر بوده و 
لذا ستاد مدیریت بحران باید بر اجرای این قانون و به ویژه 
بخش پیش بینی های لازم برای بلایای طبیعی، به شکل 
جدی و موثرتری نظارت کند. رئیس جمهور همچنین در 
بخش دیگری از سخنانش با اشاره به سالروز شهادت جمعی 
از هموطنان مان در حادثه پرواز شماره ۷۵۲ اوکراین، از 
مسئولان ذی ربط در دولت خواست که پیگیری های لازم 
برای رسیدگی به حقوق قانونی خانواده های آنان و رسیدگی 
به درخواست هایشان صورت پذیرد. در این جلسه وزرای 
نیرو، کشور، جهادکشاورزی و معاون اول رئیس جمهور 
گزارش هایی از سفر خود به مناطق سیل زده ارائه کردند. 
همچنین استانداران سیستان و بلوچستان، هرمزگان، 
کرمان و فارس نیز به صورت ویدئوکنفرانس گزارشی از 
میزان خسارات و آخرین وضعیت امدادرسانی به سیل زدگان 
ارائه کردند. همچنین در جلسه ستاد هماهنگی اقتصادی 
دولت به ریاست رئیس جمهور احکام پیشنهادی مشترک 
وزارتخانه های امور اقتصادی و دارایی و صنعت، معدن و 
تجارت و بانک مرکزی به منظور ارتقای شیوه های تأمین 
مالی سرمایه در گردش، کاهش هزینه های تولید و کمک 

به رشد اقتصادی بدون آثار تورمی بررسی و تصویب شد. 
در شیوه تأمین مالی زنجیره ای، بنگاه های تولیدی به جای 
دریافت تسهیلات مستقیم از بانک، به صورت پیوسته و در 
طول زنجیره و با استفاده از ابزارهای تعهدی تامین مالی 
خواهند شد. بر اساس این احکام دستگاه های اجرایی 
موظفند تمام الزامات و زیر ساخت های مورد نیاز توسعه 
تأمین مالی زنجیره ای را فراهم سازند. این روش در هفته های 
اخیر به صورت آزمایشی توسط وزارتخانه های امور اقتصادی 
و دارایی و صنعت، معدن و تجارت و بانک مرکزی اجرا شده 
است. رئیس جمهور پس از این گزارش اجرای آزمایشی 
تامین مالی زنجیره ای را از نمونه های خوب وحدت نظر، 
تعامل و هماهنگی دستگاه های مختلف اقتصادی دولت 
دانست و گفت: اجرای کامل این طرح قطعا آثار بسیار 
مناسبی برای تولید به دنبال خواهد داشت. دکتر رئیسی 
بار دیگر بر لزوم بسیج و همکاری همه دستگاه های دولتی 
برای عرضه کالاها به ویژه اقلام خوراکی و سفره خانواده به 
قیمت منصفانه و باثبات تاکید کرد. در این جلسه، سازمان 
حمایت از تولیدکنندگان و مصرف کنندگان موظف شد با 
همکاری وزارتخانه های جهاد کشاورزی و صنعت، معدن و 
تجارت قیمت کالاها را منصفانه تعیین و به مردم اعلام کند. 
رئیس جمهور گفت: اجرای کامل طرح تأمین مالی زنجیره ای 

قطعاً آثار بسیار مناسبی به دنبال خواهد داشت.

محمدتقی فاضل میبدی
عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه عملیه قم

رئیس جمهور:    

منابع ضروری به استان های سیــل زده تخصیص یابند
 دستگاه های اجرایی الزامات طرح توسعه تأمین مالی زنجیره ای را فراهم کنند

دیدگاه
 تصویب کلیات لایحه بودجه

 با اما و اگر 
ادامه از صفحه اول/    اگر کسری بودجه سال آینده 
بیش از سال جاری باشد، طبیعی است که معمولا دولت به 
سراغ عدم تخصیص بودجه عمرانی می رود چون معمولا 
جاری ها که باید پرداخت شود. یعنی پرداخت حقوق و 
دستمزد دستگاه ها اجتناب ناپذیر است. اینها مسائلی است 
که می شود در خصوص لایحه بودجه ذکر کرد که البته 
بخشی از این مسائل در اظهارنظر موافقان و حتی مخالفان 
بودجه هم بود. یعنی فصل مشترک اظهارنظر موافقان و 
مخالفان این بوده که تقریبا ارقام بودجه اشکالات جدی 
دارد. اینکه به لحاظ ارزی پیش بینی کردند پالایشگاه 
جدیدی ساخته شود یا درآمدهای جدیدی برای دولت از 
سایر منابع غیر از آنچه ذکر کردم، تحقق پیدا کند. اینها 
اشکالاتی است که وجود دارد و احتمالا در کمیسیون 

تلفیق مورد بررسی جدی قرار خواهد گرفت.

رئیس قوه قضائیه: 

تلاش ها برای بهبود وضعیت معیشتی موجب سوءاستفاده دشمنان نشود 
 تاکید بر رسیدگی دقیق و سریع به پرونده هواپیمای اوکراینی 

آرمان ملی: رئیس قوه قضائیه با اشاره به سالگرد 
هواپیمای اوکراینی، ضمن تسلیت به همه بازماندگان 
اظهار داشت: دستگاه قضائی پرونده سقوط هواپیمای 
اوکراینی را تاکنون با جدیت پیگیری کرده است؛ با 
این حال تأکید داریم که بیش از گذشته نسبت به 
این پرونده دقت و سرعت لحاظ شود و همه جوانب و 
ابعاد آن دنبال شود؛ امیدواریم با یک رسیدگی دقیق، 
عادلانه، منطبق با موازین و به دور از مسائل حاشیه ای، 
پرونده این سانحه ناگوار به نتیجه برسد و اقدامات 
حقوقی و قضائی صورت گرفته بخشی از تسلای خاطر 
بازماندگان این سانحه باشد. حجت الاسلام محسنی 
اژه ای با اشاره به صعوبت و خطیر بودن مأموریت های 
محوله به مجموعه قضات و کارکنان دستگاه قضائی 
گفت: همواره تأکید ما این بوده است که انجام 
مأموریت های قضائی به صورت دقیق، سریع و کامل 
نیازمند امکانات، بودجه و نیروی انسانی بیشتری است؛ 
نیروی انسانی ای که دغدغه ای جز پیشبرد سریع امور 
قضائی مردم نداشته باشد؛ لذا از چندین سال قبل 
با تلاش های صورت گرفته به ویژه از ناحیه معاونت 
راهبردی وقت، بودجه ثابتی از بودجه عمومی کل 
کشور به دستگاه قضائی تخصیص یافت. رئیس قوه 
قضائیه افزود: همچنین از سال ۹۹ نیز یک تلاش 
فوق العاده ای برای ساماندهی وضعیت استخدامی و 
بهبود اوضاع معیشتی همکاران فعال در شوراهای حل 
اختلاف صورت گرفت که این تلاش ها کماکان ادامه 
دارد. محسنی اژه ای با بیان اینکه حقوق ها و مزایایی 
که در قالب فوق العاده  در بسیاری از دستگاه های اداری 
وجود دارد در قوه قضائیه موجود نیست، گفت: البته 
باید توجه داشت از زمانی که آقای رئیسی مسئولیت 
دولت را برعهده گرفته اند تلاش داشته اند تا حقوق های 
پرداختی به کارکنان همه دستگاه ها را به هم نزدیک 
گردانند. وی با اشاره به تلاش های مستمر و بی شائبه ای 

که طی مدت اخیر برای ترمیم وضعیت پرداختی ها 
به مجموعه کارکنان دستگاه قضائی صورت گرفته 
است، تصریح کرد: من به یاد ندارم که هیچ موضوع و 
مسئله ای در دستگاه قضائی به اندازه ترمیم پرداختی 
به همکاران قضائی مورد اهتمام قرار گرفته باشد؛ در 
همین راستا همه مسئولان دستگاه قضائی در حوزه های 
مختلف و حتی رؤسای کل دادگستری ها، تلاش های 
مستمر و زیادی انجام داده اند و جلسات پرتعدادی را 
با نمایندگان مجلس و دولتی ها برای تبیین موضوع 
نسبت پرداختی ها به کارکنان دستگاه قضائی با حجم 
و صعوبت کار و مأموریت محوله به آنها، ترتیب دادند. 
رئیس قوه قضائیه ضمن برشمردن مشکلات معیشتی 
همکاران قضائی خود، با تاکید بر اینکه از این مشکلات 
و معضلات آگاه است، تصریح کرد: بسیاری از قضات ما 

امکان تهیه منزل در شهر محل خدمت خود را 
ندارند؛ همچنین برخی از آنها نیز به صورت 

۲ الی ۳ شیفته کار می کنند که این قضیه 
قابل استمرار نیست و حالت فرسایشی 
به خود می گیرد و نیروهای ما را فرسوده 
می کند. رئیس دستگاه قضا با تاکید بر 
اینکه رسیدگی به وضعیت پرداختی ها 
به کارکنان دستگاه قضائی مستمراً و 
مجدانه در دستور کار مقامات و مسئولان 
قوه قضائیه است، بیان داشت: در ماه های 
اخیر معاونت های مختلف دستگاه قضائی 
از جمله معاونین »مالی و پشتیبانی« 

و »منابع انسانی« تلاش های زیاد و 
بی وقفه ای را برای به نتیجه رساندن 

طرح تعیین فوق العاده خاص 
کارکنان دستگاه قضائی انجام 

دادند و در این راستا جلسات 
پر تعداد و مستمری را با 

نمایندگان مجلس و اعضای دولت برگزار کردند ؛ در 
همین راستا برای حصول نتیجه سریع تر، این تدبیر 
صورت گرفت که موضوع مزبور از طریق طرح در 
مجلس مطرح شود و شمار کثیری از نمایندگان مجلس 
نیز توجیه شدند و قبول کردند که فوق العاده موجود 
کارکنان دستگاه قضائی کفاف حجم و سختی کار 
آنها را نمی دهد. رئیس قوه قضائیه تاکید کرد: تلاش ها 
برای بهبود وضعیت معیشتی کارکنان دستگاه قضائی 
استمرار دارد و در این مسیر هیچگونه بن بستی وجود 
ندارد و چنانچه از راه فعلی در پیش گرفته شده به نتیجه 
نرسیم، مسیرها و روش های قانونی دیگری را برای 
ارتقای وضعیت معیشتی همکارانمان در دستگاه قضائی 
پیگیری خواهیم کرد. محسنی اژه ای با اشاره به شأنیت 
و جایگاه ویژه دستگاه قضائی و کارکنان این دستگاه 
نزد مردم تصریح کرد: در مسیر تلاش ها برای 
بهبود وضعیت پرداختی ها به کارکنان 
دستگاه قضائی به هیچ وجه نباید 
اقدامی صورت گیرد که موجبات 
سوءاستفاده و شعف دشمنان و 
بدخواهان را فراهم آورد؛ چراکه 
 شان و جایگاه قوه قضائیه متفاوت 
است و مردم انتظاری که از کارکنان 
این دستگاه دارند را شاید از کارکنان 
سایر دستگاه ها نداشته باشند؛ لذا 
باید مسائل و موضوعات را از 
مجاری صحیـــــح پیگیری 
کنیم و از هرگونه اقدامی 
که باعث برزمین ماندن و 
ایجاد تعلل در کار مردم 
می شود پرهیز کنیم و 
ان شاءا... این مشکلات 

به زودی رفع می شود.

دوران تحقیر ملت ها به پایان 
رسیده است

معاون اقتصادی رئـــیس جمهور 
خاطرنشان کـرد: باید در دوره جدید 
تلاش کنیم در سطــــوح مختلف 
بین المللی، اقـــتصادی و تجاری، 
علمی و فرهنگی، صنعت و انرژی 
همکاری های فــــی مابین را توسعه 
بیشتری دهـــیم. محسن رضایی 
با انتقاد از قلدرمابی و زورگویی 
آمریکایی ها و دخالت آنان در امور 
داخلی کــــشورها، اظهار داشت: 
زورگویی و محاصره اقتصادی آمریکا 
قطعا تاثیری در مقاومت و ایستادگی 
ملت های مقاوم و آزاده جهان به ویژه 
ایران و نیکاراگوئه نداشته و  نخواهد 
داشت. وی ادامه داد: امروز دوران 
تحقیر ملت ها، محاصره اقتصادی 
و جنگ و تجاوز به پایان رسیده و 
پیروزی قطعا متعلق به دولت ها و 
ملت های مبارز است. معاون اقتصادی 
رئیس جمهور با بیان اینکه امروز 
آمریکا شدیدترین تحریم ها را علیه 
ملت ایران اعمال کرده اما دولت و 
با مقاومت خود علیه  ایران  ملت 
این توطئه ها توانسته پیروزی های 
فراوانی به دست آورد، تصریح کرد: 
این افتخاری برای ایران و نیکاراگوئه 
است که پرچمدار مقاومت در برابر 
اعمال فشار قدرت های زورگو هستند. 

یـــادداشت

تحولات قزاقستان مشخصا بازیگران زیادی دارد که یکی از 
آن ها بی شک ترکیه است که در سال های اخیر رویای تاسیس 
امپراتوری توران را در سر می پروراند. در همین راستا به دنبال 
نفوذ در کشورهای آسیای میانه و قفقاز است تا به این سمت 
حرکت کند. در همین راستا همکاری های فرهنگی، آموزشی، 
اقتصادی و نظامی در دستور کار این کشورهای ترک زبان قرار 
گرفته است. باید توجه داشت که قزاقستان در این مجموعه 
ثروتمندترین کشور است و دارای منابع عظیم انرژی و معدنی 
است. قزاقستان در سال های اخیر با جذب ۳8۰ میلیارد دلار 
سرمایه خارجی عملا به یک کشور تجاری بزرگ بدل شده 
است. مشخصا ترکیه برای حفظ این کشور در کنار خود ممکن 
است دست به هر کاری بزند. ترکیه در قزاقستان حتی دانشگاه 
تاسیس کرده تا نفوذ فرهنگی خود را در این کشور دوچندان 
کند. کشور قزاقستان در سال های اخیر به  واسطه برگزاری 
نشست آستانه در عرصه سیاسی نیز فعال شده تا به بحران 
سوریه خاتمه دهد. اردوغان در روزهای اخیر عنوان کرد که 
همکاری همه جانبه ای با قزاقستان خواهند داشت تا وضعیت 
این کشور سر و سامان گیرد. به همین علت اینکه گفته می شود 
نیروهای امنیتی ترکیه در قزاقستان دستگیر شده اند عجیب 
است و شاید در راستای کم رنگ جلوه دادن نقش روسیه در 
این تحولات مطرح شده باشد. از سوی دیگر قزاقستان یک 
بازیگر تجاری، صنعتی به نام اسرائیل دارد که در بخش معدن 
و اورانیوم قزاقستان سرمایه گذاری های بزرگی کرده اند و 
این همکاری سابقه ای ۳۰ ساله دارد و به گونه ای است که در 
قزاقستان سالانه ۱۵۰۰ تا ۱8۰۰ تن اورانیوم تولید می کنند و 
به واسطه این همکاری اقتصادی بزرگ، می توانند در قزاقستان 
نقش آفرینی کنند. روسیه نیز یک بازیگر دیگر در عرصه 
قزاقستان است که با اعزام نیرو به کشور قزاقستان نقش پر 
رنگ تری دارد. عضویت قزاقستان در پیمان امنیت دسته جمعی 
نیز سبب شد تا نیروهایی از بلاروس، ارمنستان و قرقیزستان 
نیز به این کشور اعزام شود که غالبا در آلماتی که به مرکز 
درگیری های مسلحانه بدل شده است، اعزام شده اند. بنابراین 
نمی توان عنوان کرد که صرفا ترکیه بازیگر عرصه میدانی در 
قزاقستان است. این کشور به واسطه پتانسیل ها و ظرفیت های 
فراوانی که دارد به یک عرصه پیچیده بدل شده است. ترکیه 
به عنوان رئیس دوره ای سازمان همکاری دولت های ترک زبان 
حتی در نظر دارد تا ارتشی واحد تحت عنوان ارتش تورانی 
تشکیل دهد و همکاری خود را با کشورهای آسیای میانه، قفقاز 
و مجارستان بیشتر کند و یک سازمان واحد نظیر موارد دیگر 
که در جهان وجود دارد، ایجاد کند. مشخصا تشکیل چنین 
اتحادیه ای شاید از نگاه برخی کشورها نظیر روسیه جالب به 
نظر نرسد و منافع این کشور را به خطر بیندازد. به همین علت 
جریان سازی هایی صورت می گیرد تا در این مسیر اختلال 
ایجاد شود. حتی خود اسرائیل نیز ممکن است صحنه گردان 
این عرصه باشد، زیرا با وجود نفوذ زیادی که در قزاقستان دارد 
اما کم تر خود را در مقابل دیدگان قرار می دهد و بیشتر با نفوذ 

در حوزه اقتصاد بر قدرت خود می افزاید.

چرا قزاقستان؟

سیدعلی قائم مقامی   
 تحلیلگر مسائل بین الملل 

 مرزهای استانی
 تغییر  نمی کند

وزیر  کشــــور تاکید  کـرد: هیچ 
تغییری  در  مرزهای بین استانی 
کشور ایجاد نخواهد شد و مسائل 
مطرح شده در این رابطه صحت 
ندارد. احمد وحیدی در واکنش 
به صحبت های مطرح شده مبنی 
بر الحاق بخشی از استان کرمانشاه 
به استان ایلام  اعلام کرد. وی با 
تاکید بر اینکه مرزها باید آباد شوند 
گفت: معیشت مرزنشینان برای ما 
بسیار مهم است؛ پایانه های مرزی 
باید بیشتر از گذشته فعال باشند. 
وحیدی عنوان کرد: با داشتن پنج 
نقطه مرزی موقعیت توسعه به 
خوبی در استان کرمانشاه فراهم 
است از سوی دیگر این استان 
محل عبور زوار اربعین محسوب 
می شود که باید این موضوع در 
زندگی مردم تاثیر خود را داشته 
باشد. وی در بخش دیگری از 
صحبت های خود جوانان را موتور 
محرک کشور دانست و گفت: یکی 
از وظایف استانداران این است که با 
به کارگیری جوانان زمینه جوشش 
و نوآوری را در کشور فراهم کنند. 

آرمان ملی: کافه خبر نشست کلاب 
هاوسی اختتامیه ســـلسله برنامه های 
»هاشمی بــدون سانسور« را برگزار کرد. 
یاسر هاشمی گفت: آنچه کـــه از آقای 
به ارث رسید  هاشمی به خانواده اش 
آن محبتی است که از مردم گرفتیم. 
غلامعلی رجایی گفت: ناسپاسی برخی 
تخم نفرت می کارد، اما موفق نشدند. ۱8 
مرکز مثل توپخانه به آقای هاشمی حمله 
اما ایشان لبخند می زدند.  می کردند، 
چیزی از ارزش هایش کم نشد؛ او نفر اول 
خبرگان در تهران شد. مراسم تشییع 
آقای هاشمی استثنایی بود؛ این نشان داد 
که مردم قدردان او بودند. امروز سالگرد 
آقای هاشمی بود؛ چند روز است که همه 
شبکه ها را چک می کنم، چیزی از او نبود. 
او به یک جریان فکری تبدیل شد؛ برای 
همین او را تخریب می کنند. مثل کاری 
که در حق آقای خاتمی می کنند. اگر اجازه 
می دادند سید محمد خاتمی سخنران 
.. هاشمی می شد.  . آیت ا مراسم تشییع 
شهربانو امانی فعال اصلاح طلب گفت: اگر 
محدودیت ها اجازه می داد مراسم تشییع 
آقای هاشمی باشکوه تر می شد. بسیاری از 
مردم از شهرستان ها برای مراسم به تهران 
آمدند. ایشان فقط یک خط قرمز داشتند: 
اسلام و حقوق مردم. ایشان از خودشان 

شروع کردند. 
  کرباسچی: مشکل آقای هاشمی 

اعتماد به برخی افراد بود
غلامحسین کرباسچی در 
کلاب هــــاوس کافه خبر 
چنین اظهار کرد: ایشان 
چون به دنبال ســازندگی 
بود از برخی مسائل سیاسی دوری می کرد. 
آقای هاشمی بعد از استعفای آقای خاتمی، 
میرسلیم را در وزارت ارشاد گذاشت. 
میرسلیم متخصص موتور بود! شما کتاب 
»ممیزی کتاب« را بخوانید. تمام حرکات 
تیم میرسلیم را ببینید. ببینید این کارها 

چه خشمی ایجاد کرد؛ در دوم خرداد دیدیم 
که }این خشم{ جمع شد و یکپارچه مقابل 
جناح راست ایستادند. متاسفانه در جناح 
چپ هم آقای هاشمی رودربایستی داشت. 
بسیاری از چیزهایی که به ایشان ربط 
نداشت را به گردن آقای هاشمی انداختند. 
بعد از همت ایشان در دوم خرداد، که به 
خاطرش جایگاهش در جناح راست را از 
دست داد، انتظار می رفت جناح چپ جبران 
کند؛ برعکس با ایشان تندتر شدند. بسیاری 
از این کارها خلاف نظر آقای خاتمی بود، 
آقای خاتمی به ایشان بسیار علاقه داشت، 
ولی آن یک جناح بود. بسیاری از تاریخ 
نوشته های امروز را ابطال خواهند کرد؛ 

تاریخ را نمی شود تغییر داد. 
  زیباکلام: هاشمـــی آدم انتقام 

گرفتن نبود
صادق زیباکلام در کلاب 
هاوس کافه خبر گفت: هر 
اتفاق بد بعد از انقلاب را به 
گردن آقـــای هاشــــمی 
انداختند. بزرگ ترین نکته منفی در مورد 
آقای هاشمی، بزرگ ترین نقص او، این بود 
که جلوی چشمانش اهداف و آرمان های 
انقلاب پرپر شد و کاری نکرد. چیزی نگفت. 
اکبر هاشمی رفسنجانی می دانست که 
انقلاب و ۲۲ به همن برای انتخابات آزاد 
است، برای نبود زندانی سیاسی بود، برای 
این بود که اوین را آسفالت کنند و زندان 
اوین نباشد. او بیش از هر کسی این را 
می دانست. انقلاب برای آزادی مطبوعات و 
آزادی بیان بود. برای پاسخگویی حکومت 
بود. هاشمی می دانست، می دانست مبارزه 
برای چه بود. بزرگ ترین انتقاد من از ایشان 
این بود که چرا شما سکوت کردید. چرا 
پرپر شود؟  انقلاب  اهداف  داد  اجازه 
بزرگ ترین نکته مثبت در مورد هاشمی، 
بزرگ ترین خدمت هاشمی به انقلاب و 
ایران خواباندن غائله جنگ بود. هیچکس 
دیگر نمی توانست جنگ را تمام کند، چون 

امام هیچکس را به اندازه آقای هاشمی 
قبول نداشت. 

 پاسخ کرباســــچی به ادعـای 
زیباکلام 

غلامحسین کرباسچی در 
خبر  کافه  هاوس  کلاب 
گفت: آقای زیباکلام گفت 
که هــــاشمی دید اهداف 
انقلاب پرپر می شود و کاری نکرد. گفت که 
دید زندان اوین تقویت شده و ایشان کاری 
نکردند. یاد این افتادم که به کسی گفتند 
پدرت از گرسنگی مرد؛ گفت: داشت و 
نخورد و مرد؟ یا نه؟ حالا آقای زیباکلام هر 
جایی که آقای هاشمی می توانست }کاری 

کند{ و نکرد را بگوید. 
 باهنر: برخی از یاران انقلاب به 

هاشمی جفا کردند
محمــدرضا باهنـــــر در 
کلاب هاوس کافــــه خبر 
گفت: متاسفانه بعضی از 
از  بعضی  و  کینه ورزان 
دوستان و یاران انقلاب به ایشان جفا کردند 
هاشمی  مرحوم  نقش  اما  می کنند.  و 
رفسنجانی در نهضت امام و تاسیس نظام 
جمهوری اسلامی و اداره آن تا آخرین 

ساعات عمر پربرکتش بی بدیل بود. 
 سردار حسین علایی 
گفت: از سال ۱۳۵۷ با اسم و 
عملکرد آقای هـاشمی آشنا 
شــــدم. در دوره تظاهرات 
به دنبال این بودیم که کدام شخصیت ها را 
باید مطرح کرد و در این میان دیدیم یکی از 
کسانی که در کنار آیت ا... طالقانی، منتظری 
و ربانی شیرازی بود آقای رفسنجانی بودند و 
متوجه شدیم ایشان از علمای زندانی است 
که بیش ترین شکنجه و آسیب را دیده اند. 
آقای رفسنجانی هم راه و شیوه امام خمینی 
را به درستی می دانست و هم بسیار به ایشان 
علاقه مند بود و در تمام اقدامات خود سعی 
می کرد مسیری که امام برای مبارزه با 

استبداد دنبال می کند را پیروی کند و از 
طرف دیگر در عین حال انسان واقع گرایی 
بود و در عمل شیوه های خاص خود را دنبال 
می کرد. هرکسی در زمان شاه علیه رژیم 
مبارزه می کرد را حمایت می کرد و نظام 
مطلوب که اسلامی بود را دنبال می کرد به 
همین خاطر آقای رفسنجانی کسی هست 
که با مبانی اسلام آشناست و روی قرآن تدبر 
کرده است. ایشان در همه مسائل بسیار ریز 
می شد و با طرح سوالات مختلف ابعاد 
موضوع را درک می کرد به همین دلیل 
خیلی خوب یاد می گرفت. من معتقدم در 
میان کسانی که به مسائل جنگ آشنا بودند 
هیچکسی به اندازه آقای رفسنجانی مسائل 
جنگ را هم در سطح استراتژیک و هم سطح 
عملیاتی خوب نمی دانست. ایشان به این 
نتیجه رسیدند در ساختار کشور اشکالاتی 
وجود دارد که درنتیجه آن قانون اساسی 
دوم نوشته شد ولیکن ایشان در اواخر عمر 
نداشتند،  اجرایی  مسئولیت  که  خود 
تغییرات اساسی از نظر فکری پیدا کردند و 
متوجه اشکالات اساسی در حکمرانی ایران 
و سیستم اداری کشور شدند و به شدت 
دنبال این بودند تا بتوانند این مسائل را حل 
و فصل کنند. یکی از ویژگی های آقای 
رفسنجانی این بود که ارتباطش با مردم 
بسیار نزدیک بود و مردم خطبه های نماز 
جمعه ایشان را می فهمیدند. یک کار بزرگ 
دیگر آیت ا... رفسنجانی که بسیار تاثیرگذار 
است نوشتن خاطرات روزانه بوده است که 
بسیار راهگشاست. آخرین نکته این است که 
آقای هاشمی به دنبال این بود ایران را 
ثمره  می گفت  او  کند.  الگو  به  تبدیل 
جمهوری اسلامی این است که ایرانی آزاد 
داشته باشیم برهمین اساس معتقد به 
آزادی اقتصادی و سیاسی بود و می گفت با 
باز گذاشتن دست مردم می توان پیشرفت 
کرد. او معتقد بود ما باید با کشورهای دنیا 
جهت بهره گیری از ظرفیت های فناوری و 

علمی وابستگی متقابل ایجاد کنیم.

محمدرضا باهنر درآخرین نشست »هاشمی بدون سانسور«:

برخی از یاران انقلاب به  هاشمی جفا کردند  
 سردار علایی: آیت ا.. هاشمی درصدد تبدیل ایران به الگو بود


